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 یک کارشناس اقتصادی می گوید: 
مدیران ما به جــای عمل؛ اهل نمایش 
هستند و بهبود کیفیت خودروسازان 
در روند تغییر ریل اقتصاد ایران و خروج 
از چرخه ای است که در آن خام فروشی 

سودآور است. 
انتقــاد مقــام رهبــری از کیفیت 
خودروهای داخلی و لوازم خانگی سبب 
شــد نه فقط خودروســازان که حتی 
سازندگان لوازم خانگی اعلام کنند که 
تلاش خود را برای بهبــود وضعیت به 
کار خواهند بست. حالا مدیران عامل دو 
کارخانه بزرگ خودروسازی ایران یعنی 
ایران خودرو و سایپا تغییر کرده و هر دو 
خودروساز بزرگ که عمده ترین سهم از 
بازار خودروی ایران را در اختیار دارند، 
با صدور بیانیه  هایی از برنامه خود برای 
تغییر روند حاکم بر صنعت خودروسازی 
رونمایی کرده اند. در اولین بیانیه صادره 
در دوران فعالیت مدیرعامل جدید ایران 
خودرو آمده اســت: »پیرو فرمایشات 
امروز مقام معظم رهبری در نشســت 
با تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی و 
رهنمودهایی که در خصوص لزوم توجه 
به کیفیت و جلب رضایت مشتریان ایراد 
فرمودند، گروه صنعتــی ایران خودرو، 
ضمن اظهار تاثر و تاسف از این که باوجود 
همه تلاش ها، توفیــق کافی در جلب 
رضایت مردم به وجود نیامده و موجب 
تکدر خاطر رهبر فرزانه انقلاب شــده 
است، متعهد می شــود با بازنگری در 
راهبردها و رویکردهای اجرایی در جهت 
تحقق منویات معظم له و رضایت خاطر 
مردم از محصولات خود، تلاشی جهادی 
را بیش از پیش سرلوحه اقدامات خود 

قرار دهد.« 
ســایپا نیز در بیانیه ای اعلام کرد: 
»برنامه های راهبــردی جهت افزایش 

کیفیت و اصلاح قیمت محصولات این 
گروه خودروسازی آغاز شده است.« 

هر چند انتقاد مقــام رهبری نقطه 
عطفی در وضعیت صنعت خودروسازی 
ایران محسوب می شــود، اما پیش از 
این تصادف زنجیره ای در بهبهان و باز 
نشدن ایربگ خودروهای داخلی سبب 
شــد پلیس انتقاداتی تند را به کیفیت 
خودروهــای داخلی وارد کنــد و پای 

سازمان استاندارد نیز به میان آید. 
پیش از این نیز افکار عمومی منتقد 
جدی خودروسازان محسوب می  شد 
تا جایی که وقتی برجام به امضا رسید، 
کمپینی با موضوع »نه به خرید خودروی 
صفر کیلومتر« راه اندازی شد و در نهایت 
افزایش وام خرید خودرو به 25 میلیون 
تومان سبب شد این کمپین شکسته و 
خرید خودروهای صفر کیلومتر از سر 

گرفته شود. 
 داســتان خودروســازی در ایران 
حکایت پرفراز و فرود این صنعت است 

که در ســایه تحریم و حمایت شدید 
تعرفه ای و ممنوعیــت ورود خودرو به 
کشور، در بازاری انحصاری تاخت و تاز را 
در دستور کار قرار داده اند و در نهایت این 
مصرف کننده ایرانی است که با پرداخت 
قیمتی بالاتر از قیمت اصلی، مجبور است 
خودرویی بی کیفیت تــر از خودروی 

استاندارد در جهان را خریداری کند . 
 لاتاری خودروســازان نیز البته در 
سال های اخیر سبب شده است که این 
صنعت با افزایش زیان انباشــته روبرو 
شــود و در نهایت صنعتی که بیش از 
نیم قرن از عمرش ســپری شده است، 
با بحران زیان انباشته از یک سو و عدم 
اقناع افکار عمومی برای کیفیت و قیمت 

از سوی دیگر روبرو باشد.
بیانیه ها قابل اتکاست؟

امیرحســن کاکایی؛ کارشــناس 
صنعت خودرو در گفت وگو با »توسعه 
ایرانی« در پاســخ به این پرسش که آیا 
بیانیه های صادره از سوی خودروسازان 

قابل استناد است و اگر مشکل قابل حل 
شدن بود، چرا زودتر از این ها اقدامی در 
این زمینه صورت نگرفت؟ گفت: سئوال 
بسیار بجایی در این حوزه پرسیده شد، 
اینکه اگر مشــکل قابل حــل بود چرا 
وضعیت به جایی رسید تا مقام معظم 

رهبری به این وضعیت معترض باشد. 
وی گفــت: من صریحــا می  گویم 
مدیــران ما تنهــا به نمایش بســنده 
می کنند و در عمل به جای اقدام عملی 
برای برون رفت از مشکلات به اقدامات 

نمایشی و پاسکاری رو می آورند. 
 وی در توضیح این مطلب ادامه داد: به 
عبارت دیگر می توان به مساله نامگذاری 
سال ها از سوی مقام معظم رهبری اشاره 
کرد. ایشان امسال را سال پشتیبانی از 
تولید و مانع زدایی نام دادند اما همین 
حالا اگر بعد از گذشت 10 ماه از سال از 
وکلای مجلس بپرســید که چه قانون 
مشخصی برای حمایت بیشتر از تولید 
تصویب و کدام مانع را برطرف کرده اند، 

بی تردید پاسخشان هیچ است و من نیز 
به صراحت اعلام می کنم هیچ کاری در 
این زمینه انجام نداده اند و تنها به چاپ 

سربرگ و بروشور و ... بسنده کرده اند. 
وی با تاکید بر اینکه در بخش دانشگاه 
و صنعت حضــور دارد، گفت: به عنوان 
محقق عــرض می کنم کــه نهادهای 
بالادستی صنعت خودرو و همه صنایع 
به وظایفشــان عمل نکرده اند، وقتی 
درباره کیفیت از ســازمان استاندارد 
ســئوال کنید، موضوع را به پیشینیان 
ارجاع می دهد و وزیر صمت نیز تنها از 
برنامه هایی برای آینده رونمایی می کند 
در حالی که ما بین گذشته و آینده گیر 
افتاده ایم و معلوم نیست چه کسی و چه 

نهادی باید مشکل را برطرف کند. 
 او با اشاره به اینکه حل مشکل صنعت 
خودرو و در کل حل مشکلات اقتصادی 
کشور نیازمند تغییر ریل اقتصاد است، 
گفت: به هر حال ما در تحریم هستیم 
و در این شــرایط خودروســاز مجبور 
است مایحتاج خود را بر مبنای شرایط 

تحریمی تامین کند، پلیمر مورد نیازش 
جنس نه چندان با کیفیت چینی و ایرانی 
می شود و فولاد را باید از کسی خریداری 
کند که امکانــش را دارد اما باید توجه 
داشت که کیفیت فولاد و مواد پلیمری 
و قطعات الکترونیکی و ... اصلا ربطی به 
خودروساز ندارد و باید زنجیره صنعت به 
درستی با نظارت نهاد بالادستی و حل 

مشکلات فعالیت کند. 
 کاکایی افزود: حــالا بحث تحریم 
را کنــار بگذاریــم، چرا که مســاله 
سیاسی است، می رســیم به صنعت 
خودروسازی در کشــور، این صنعت 
برای بهبــود وضعیت خــود نیازمند 
ارتباط با شــرکت های خارجی است، 
حالا این اقدام امکان پذیر است یا خیر؟ 
مجلس شورای چه اقدامی را برای حل 
مشــکلات در این عرصه و همچنین 
توسعه متوازن کشــور در دستور کار 
قرار داده است؟ این ها اقداماتی است 

که باید صورت گیرد . 
 وی با اشاره به اینکه سخنان مقام 
معظم رهبــری البتــه جهت گیری 
کلی اقتصاد را نشــان می دهد، اینکه 
باید کیفیــت کالای داخلی افزایش 
یابد و این بــرای همــه صنعتگران 
باید فصل الخطاب باشــد، ادامه داد: 
با قاطعیــت می گویم که متاســفانه 
نظام اقتصادی ما به نفع خام فروشی 
اســت و هر چه به ســمت تکنولوژی 
بالاتر می رویــم و ارزش افزوده بالاتر 
ایجاد می کنیم، صرفه اقتصادی کمتر 
می شــود پس برای حل این بحران 
ضرورت دارد نظــام اقتصادی ایران 
بازتعریف شود تا خام فروشی بر تولید 

کالا ارجحیت نداشته باشد . 
وی با تاکید بر اینکه برای بالا رفتن 
کیفیت تغییر نگاه ضرورت دارد، گفت: 
اگر مدیرخودروســازی به بهانه نبودن 
قطعه باکیفیت از عرضه خودرو به بازار 
خودداری کند، آیا متهم به گران فروشی 
نمی شود ؟ لازم است حالا که با سخنان 
مقام معظم رهبــری این فرصت ایجاد 
شده اســت، تنها به ارائه بیانیه و شعار 
بسنده نشود و اقدامات لازم برای تغییر 

ریل اقتصاد در دستور کار قرار گیرد. 

یک کارشناس با اشاره به بالاگرفتن تب اقدامات جهادی پیرو بیانات رهبری؛

مدیران ایران اهل نمایش هستند، نه فعالیت موثر

خبر

رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان با اشــاره به اینکه متوسط مازاد 
قیمت هزینه توزیع کالاها ۴0 درصد است، تاکید 
کرد: این ۴0 درصد مازاد عدد بزرگی اســت که با 
اجرای پروژه درج قیمت تولیدکننده کم می شود. 
البته در برخی از ایــن کالاها حتی تا 120 درصد 
هزینه توزیع افزایش داشته که نوعی اجحاف به 

حقوق مصرف کننده است.
به گزارش ایلنــا، عباس تابش در نشســت 
مشــترک وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی و وزارت کشــور اظهار کرد: یکی از 
سیاســت های دولت کاهش هزینه های تامین 
و توزیع کالاست و با اجرای این سیاست مطمئناً 
بخش گردشــگری نیز رونق می یابــد چرا که 

هزینه های توزیع کالا )ســفر( کم خواهد شــد. 
همچنین اجرای پروژه درج قیمت تولید کننده 
به عنوان یکی از پروژه های تحولی وزارت صنعت، 

معدن و تجارت در همین راستا است.
رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان با بیان اینکه تا پیش از این ســه 
قیمت مصرف کننده )روی کالا، روی شلف و روی 
بارکد صندوق الکترونیکی فروشــگاهها( وجود 
داشت، تصریح کرد: در راستای سیاست و پروژه 
جدید شفاف سازی قیمتی، به جای قیمت مصرف 
کننده روی کالاها قیمت تولیدکننده درج می شود 
و فاصله میان قیمت تولید کننده و قیمت مصرف 
کننده به عنوان هزینه توزیع محاســبه و در نظر 
گرفته می شود و قیمت مصرف کننده روی شلف 

به اطلاع مردم می رسد.تابش با اعلام اینکه برای 
۸۴ هزار قلم کالا اطلاعات فروش درب کارخانه 
موجود است، گفت: در برخی از این کالاها حتی تا 
120 درصد هزینه توزیع افزایش داشته که نوعی 

اجحاف به حقوق مصرف کننده است.
وی همچنین با بیان اینکه باید فرهنگ سازی 
لازم برای اجرای دقیق سیاست درج قیمت تولید 
کننده انجام شود، تاکید کرد: متوسط مازاد قیمت 
هزینه توزیع کالاها ۴0 درصد است.  این ۴0 درصد 
مازاد تحویل عدد بزرگی است که با اجرای پروژه 
درج قیمت تولیدکننده کم می شود و طبیعی است 
که در مسیر اجرا این پروژه مقاومتهایی نیز از طرف 

برخی سودجویان به وجود آید.
وی با تاکید بر اینکه بیشترین جلسات با بخش 

خصوصی و ذینفعان برای اجــرای پروژه برگزار 
شده، اعلام کرد: هر سیاســتی که ابلاغ کردیم 
مهر تایید بخش خصوصی را نیز داشته است که 
این سیاست نیز در همین مســیر بوده است و در 
اجرای آن هم بخش خصوصــی و هم دولت هم 

افزایی دارند.رئیس سازمان حمایت با اعلام اینکه 
۳۳00 قلم کالا در این مرحله مشمول درج قیمت 
تولیدکننده هستند، گفت: در اقلامی که قیمت 
تولیدکننده درج شــده، به نسبت شاهد کاهش 

قیمتی بوده ایم.

رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان :

هزینه توزیع در برخی کالاها تا ۱۲۰ درصد افزایش یافته است

ایمان ربیعی

خبر اقتصادی

متراژ واحد های نهضت ملی 
مسکن اعلام شد

باشگاه خبرنگاران جوان- سرپرست شرکت 
عمران شهرهای جدید گفت: درصورتی که مجوز 
افزایش محدوده  شهری صادر شود، برنامه ریزی برای 
ساخت واحد ها به صورت دو طبقه ای و ویلایی را در 
دستور کار قرار خواهیم داد.علیرضا جعفری گفت: 
تعاونی هایی که در قالب مسکن مهر زمین گرفته 
بودند، اما واحدی را به متقاضیان تحویل نداده اند، 
با همکاری معاونت تعــاون وزارت کار تعاون و رفاه 
اجتماعی به زودی تعیین تکلیف شــده و اقدامات 
لازم برای تغییر هیئت مدیره های تعاونی ها صورت 
می گیرد. به گفته سرپرست شرکت عمران شهر های 
جدید متراژ واحد های نهضت ملی مســکن بین 
۷0 تا 110 متر است و درصورتی که مجوز افزایش 
محدوده های شهری صادر شود، برنامه ریزی برای 
ساخت واحد ها به صورت دو طبقه ای و ویلایی را در 

دستور کار قرار خواهیم داد.
     

مشاور رئیس جمهور خبر داد:
 بهبود وضعیت مناطق آزاد

 با استفاده از ظرفیت مداحان
مشاور رئیس جمهور با اشــاره به برنامه ریزی 
برای بهبود وضعیت فرهنگــی اجتماعی مناطق 
آزاد با استفاده از ظرفیت مداحان گفت: در جامعه 
یک و نیم میلیون نفری هشت منطقه آزاد که عموما 
مناطق مرزی هستند، با مشکلات و محرومیت های 
بسیاری روبرو هستیم همچون چابهار که با درصد 

بالایی از حاشیه نشینی مواجه است.
ســعید محمد گفت: رهبر انقلاب به کرات در 
سخنان خویش بر لزوم اســتفاده از ظرفیت های 
مردمی نهادهای خودجوش غیر دولتی در ترویج 
فرهنگی اسلامی سخن گفته اند که بهره مندی از 
ظرفیت های اقشار مختلف از جمله جوانان متعهد و 

متخصص و دارای راهکار از جمله آنهاست.
    

مدیر شعبه یک بانک وام بدون 
ضامن نداد و عزل شد

ایلنا- رئیس مرکز 
بازرســی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی از 
برکنــاری مدیر یک 
بانک به دلیل پرداخت 
نکردن وام بدون ضامن 

خبر داد.علی نظامی گفت: پیرو بخشــنامه آسان 
گیری و حذف ضامن از فرایند پرداخت تسهیلات 
خرد بانکی همکارن ما در مرکز بازرسی وزارت اقتصاد 
از طریق گزارش میدانی و ســامانه نظارت مردمی 
متوجه شدند که بخشنامه مربوطه به برخی از شعب 
ابلاغ نشده است که در این راستا به کلیه بانک های 
دولتی و نیمه دولتی ابلاغ شد که بخشنامه مذکور 
را با قید فوریت در پایگاه اطلاع رسانی بانک منتشر 
کنند و فرایند و جزئیات بخشنامه را به نحو مقتضی 

به اطلاع مردم و مسئولین شعب برسانند.
    

قرارگاه خاتم الانبیا برنامه ای برای 
ورود به حوزه تولید برنج ندارد

روابــط عمومــی قــرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیــاء)ص( اعلام کرد این قــرارگاه هیچ 
برنامــه ای برای ورود بــه حوزه کاشــت و تولید 
برنج در کشــور ندارد.در پی انتشــار اخباری در 
رسانه های مختلف پیرامون انعقاد قرارداد مابین 
قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیــاء)ص( و وزارت 
جهاد کشــاورزی به منظور تولید برنج در کشور، 
روابط عمومی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( 
ضمن تکذیب این موضوع اعلام کرد: گرچه دغدغه 
تأمین امنیت غذایی در کشور یکی از سیاست ها 
و راهبردهای اصلی قرارگاه به شــمار می رود اما 
این مجموعه، ایــن موضــوع را از طریق احداث 
زیرساخت های بخش کشاورزی و ارتقای بهره وری 
در این حوزه دنبال می کند و هیچ برنامه ای برای 

واردات و یا تولید برنج در کشور ندارد.
    

دارایی خارجی بانک مرکزی 
۶۸۷ هزار میلیارد تومان شد

ایرنا- براســاس آخرین اطلاعات آماری بانک 
مرکزی، خلاصه دارایی های خارجی این بانک در 
آبان 1۴00 برابر ۶۸۷ هــزار میلیارد تومان بود که 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 21.۴ درصد 
رشد داشت.بررسی داده های آماری بانک مرکزی 
نشان می دهد که خلاصه دارایی خارجی این بانک 
در آبان سال گذشته برابر 5۶5 هزار میلیارد تومان و 
در اسفند سال گذشته ۶۴5 هزار میلیارد تومان بود. 
خلاصه دارایی خارجی بانک مرکزی در آبان امسال 
نسبت به اسفند سال گذشته ۶.5 درصد رشد داشت.

بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی در آبان ماه 
امسال 20۳ هزار میلیارد تومان است.

یک کارشناس ارشــد حوزه نفت با اشاره به 
اینکه ترکیه با کارت گازی ایــران، آذربایجان 
و فلسطین اشــغالی بازی می کند، گفت: برای 
توســعه آزادگان یک قرارداد 2 میلیارد دلاری 
با ژاپن منعقد کردیم، حتی بــرای اینکه فقط 
وارد مذاکره با این کشور شویم ۴ میلیارد و 200 
میلیون تومان به حساب نیکو واریز کردند که پول 
داشته باشد و پروژه را فاینانس کند، این بیانگر 
عزت در مذاکرات و روابط خارجی ما است و نشان 
می دهد ژاپن تا چه حد علاقمند است که فقط با 

ما حرف بزند.
سیدمهدی حسینی در گفت وگو با ایلنا افزود: 
ترکیه از دهه های قبل برنامه داشته که به یک هاب 
صادراتی نفت و گاز تبدیل شود، البته در حوزه 
نفت چندان موفق نبوده اما در بخش گاز بسیار 
خوب عمل کرده است، حتی چند سال قبل در 
نظر داشت در پارس جنوبی هم با ایران همکاری 
کند تا تولید گاز داشته باشد؛ در حالی که به لحاظ 

پتانسیل این ایران است که باید هاب باشد.
وی افزود: ترکیه برنامه ریزی وسیعی داشته و 
چندین خط لوله اجرا کرده، یک خط لوله واردات 
گاز از ایران دارد، بــا آذربایجان برای واردات گاز 
و از ســوی دیگر صادرات به اروپا قرار گذاشته 

که  است. بنده قبلا پیشــنهاداتی مطرح کردم ّ
گاز خزر به جای آذربایجــان از طریق ایران به 
ترکیه ارسال شود اما اینگونه نشد و اکنون گاز از 
آذربایجان دریافت می کند، ضمن اینکه با روسیه 
هم مذاکرات زیادی داشته و احداث چندین خط 
را برنامه ریزی کرده کــه معروف ترین خط نیز 
نورداستریم است که از دریای سیاه عبور می کند، 
بنابراین ترکیه چندین خط را برای مصرف داخلی 
و هم ترانزیت از طریق مدیترانه و یونان به اروپا دارد 
و برنامه گسترش خطوط از آذربایجان و خزر را نیز 

در دستور کار دارد. 
حرفی برای گفتن نداریم

این کارشــناس ارشــد حوزه انرژی با بیان 
اینکه امروز ترکیه یکی از قطب های مهم و موفق 
ترانزیت گاز در منطقه است، گفت: اخیرا اسرائیل 
هم در بخش های دریایی و آف شــور تا سواحل 
لبنان گاز کشف کرده و این منبع  دیگری است 
که ترکیه علاقمند اســت در ترانزیت آن نقش 
اصلی داشته باشد، یعنی از روابطی که با اسرائیل 

دارد، استفاده کرده است. بنابراین تقریبا مونوپل 
ترانزیت هم از روســیه، ایران و آذربایجان و هم 
اسرائیل ایجاد کرده است، بعبارت دیگر به همان 
اندازه ای که ما در همه حوزه های انرژی بد عمل 
کردیم ترکیه نقش خود را به جهت حفظ منافع 
ملی و ترانزیت گاز به خوبی ایفا کرده که اکنون ما 
حرفی برای گفتن نداریم. حتی زمانی که بحث از 
صادرات گاز شده همیشه خودمان مانع شده ایم 
در حالی که ما هم می توانســتیم همین بازی 

ترانزیت را داشته باشیم. 
وی خاطرنشــان کرد: بنده برای شــراکت 

در میدان شــاه دنیز با آذربایجان مذاکره کردم 
و اکنون شــرکت نیکو 10 درصد در این میدان 
شریک است، بنابراین گازی را که متعلق به ایران 
نیز است، می توانستیم از مسیر کشور خودمان 
عبور دهیم، اما فرصت ها را به نفع ترکیه از دست 
داده ایم. البته اکنون ترانزیت گاز ترکمنستان در 
حال انجام است ولی به نظر بنده می توانستیم 
گاز شاه دنیز و ترکمنســتان را حتی به ترکیه 

ترانزیت کنیم. 
  حاشیه خلیج فارس تشنه است، 

ما فرصت می سوزانیم
وی یادآور شد: کشورهای جنوب خلیج فارس 
مثل امارات، کویت و عمان تشنه گاز هستند، ما 
با یک خط لوله کوتاه 100 کیلومتری می توانیم 
به همه این کشورها متصل شویم، بارها مذاکره 
کردیم و تفاهمنامه امضا کردیم اما هیچکدام را 
اجرا نکردیم. نمی توان گفت این تعلل ها عمدی 
اســت، اما فرصت ها را به نفع دیگران از دست 

می دهیم. 

حســینی با بیان اینکه همه کشورها سعی 
می کنند که ســهم خود را در بازار اضافه کنند، 
افزود: اکنون روسیه برای اینکه صادرات به اروپا 
خدشــه دار نشــود، می جنگد، قطر می جنگد 
که صادرات خود را به 120 میلیون تن برساند،  
کانادا بازار امریکا را می خواهد، امریکا گاز شیل 
را تولید کرده و به کویــت و امارات گاز ال ان جی 
صادر می کند، گاز از امریکا به آسیا می رسد، اما 

ما نمی توانیم گاز همسایگان مان را تامین کنیم.
دردآور است که همسایه بزرگترین 

دارنده ذخایر دنیا از امریکا گاز وارد کند
وی با بیان اینکه ما راهبرد منطقی، درست، 
درازمدت و مسئولانه در سند صادرات گاز و خط 
لوله و ترانزیت نداریم، گفت: همین موضوع باعث 
شده دیگران هاب و محور منطقه برای صادرات 
و بازاریابی گاز شوند و یا امارات از امریکا گاز وارد 
کند. دردآور است که همسایه هم مرز بزرگترین 
دارنده گاز دنیا از امریــکا گاز وارد کند. قرار بود 
امارات در پارس جنوبی ســرمایه گذاری کند، 
مشروط به اینکه ما بخشی از گاز را به آنها بفروشیم 
اما اجرایی نشد، اینها مشکلاتی است که به دلیل 
عدم در راهبرد صادرات گاز داریم و میدان را به 

نفع قطر، ترکیه و روسیه واگذار کردیم. 

یک مقام پیشین وزارت نفت: 

ترکیه با کارت گازی ایران و آذربایجان و فلسطین بازی می کند 

امیرحسن کاکایی در 
گفت وگو با »توسعه ایرانی«: 

مدیران ما به جای عمل، 
اهل نمایش هستند و بهبود 

کیفیت خودروسازان در 
روند تغییر ریل اقتصاد 

ایران و خروج از چرخه ای 
است که در آن خام فروشی 

سودآور است


